
هياهوي باليوودي! 
گاهي بايد حاشيه پررنگ تر از متن شود، زيرا متن ادراک را به دنبال 
مي آورد، اما حاشيه حقنه محتواي فريبنده و مخدوش شده اصل را 
به تصوير مي کش��اند، نگاهي که به زيبايي در »برنامه جامع اقدام 
مشترک« ديده مي شود، مس��ئله اي که عده قليلي بر محتواي آن 
احاطه دارند، اما واژه »برجام« را جامعه از برَ است. سينما به واسطه 
تبليغات در ميان مردم نفوذ پيدا کرده است و فيلم هاي سينمايي 
پا را فراتر گذاشته اند و براي فروش به تکنيک هاي پروپاگاندا روي 
آورده اند، مس��ئله اي که به وضوح در اثر ضعيف، اما پرفروش سلام 
بمبئي ديده مي ش��ود، اثري که تنها با چهار روز اکران بيش از يک 

ميليارد فروخته است، اما دلايل آن چه مي تواند باشد؟
هر خبري بهتر از بي خبري است: سازندگان از ابتدا تمامي مراحل 
و اتفاقات اين اثر را رسانه اي کردند تا مخاطب ناخواسته به سوي 
اين فيلم س��وق پيدا کند، از انصراف تهيه کننده اول آن – حسن 
دادخواه- يا خبر انتخاب آيشواريا راي تا ديدار گلزار با شاهرخ خان 
و ويدئو هاي منتشر شده از عوامل فيلم باعث شده است مخاطب با 
نام »سلام بمبئي« آشنا شود، مسئله اي که در اولين فيلم مهران 

مديري »ساعت پنج عصر« هم ديده مي شود. 
برچس��ب»اولين«: آمار نش��ان داده اس��ت مس��ائلي که براي 
نخستين بار در جامعه رخ مي دهد مورد استقبال قرار مي گيرد، 
»سلام بمبئي« با برچس��ب »اولين فيلم مش��ارکتي با سينما 
باليوود« در ميان مردم شناخته شد، سينمايي که به دليل چاشني 
احساسات- معياري مشترک- انتخابي درست براي سازندگان آن 
بود و از سوي ديگر اولين اثر سينماي ايران است که از موسيقي 
زياد و رقص استفاده مي کند. سلبريتي ها: انتخاب عوامل شناخته 
شده - بازيگران و خوانندگان ايراني و هندي- به تنهايي مخاطب 
خود را به سالن هاي س��ينما مي آورند و کنار هم قرار گيري آنها 
موجب شده است آوازه فيلم بيشتر در ميان مردم شنيده شود تا 

همگرايي طرفداران به اکران اين فيلم کمک کند.
ايجاد خبر هاي جنجالي: يکي از نکات مهم فيلم »سلام بمبئي« 
قدرت گروه رسانه اي آن اس��ت، مسئله اي که به وضوح در اکران 
خصوصي آن ديده ش��د، ابت��دا خبر اکران خصوص��ي با حضور 
هنرمندان و بهاي بليت 300 هزار توماني رسانه اي شد، بلافاصله 
اعلام فروش نيمي از بليت هاي س��الن برج ميلاد و بعد از آن نقد 
رسانه ها از اين بدعت و در آخر بدون هيچ هزينه اي خبر لغو مراسم 
و مدتي جزو خبر اول رسانه ها قرار گرفتن را براي آنها به ارمغان 
آورد، روش��ي که بعد از اکران هم مي توان ب��ا خبرهايي از قبيل 
رکوردزني در روز اول، شکستن رکورد فيلم فروشنده و سانس هاي 
فوق العاده در بيشتر سينماها مشاهده کرد، شانتاژ خبري که باعث 

القاي اهميت فيلم در ذهن مخاطب مي شود.
همرنگي با جماعت: زماني که مخاطب در برابر خبرهايي مانند 
»رکوردشکني« يا »اولين فيلم عاش��قانه هندي -ايراني« قرار 
مي گيرد، براي عقب نماندن از اين قطار و از سوي ديگر تجربه 
تماشای اثري با موسيقي و رقص در پرده هاي طويل ناگزير در 

اين دام پهن شده قرار مي گيرد.
در هر حال فيلم ضعيف سلام بمبئي تنها به واسطه پروپاگاندای 
ايجاد شده، چهره فريبنده اي از خود به نمايش گذاشته است، 
زيرا س��ازندگان از س��طح اثر خود آگاه بودند و به همين دليل 
دست به چنين روشي زدند تا در پس پرده پرزرق و برق رسانه اي 
خلأهاي فرمي و محتوايي اثر پنهان شود تا شايد بتوانند رکورد 

فروش سينما را جابه جا کنند.
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کسب درآمد از آمارهای دروغین اکران

قسمت اول برنامه سينما2 به روي آنتن رفت

تعارف محوري بلاي جان برنامه سازان سيما

 پخش کننده ها، تهيه کننده ها و سايت هاي فروش بليت سينما 
از فروش فيلم ها آمارهای متناقض اعلام می کنند

لندن نشين ها با تخريب فروغ دنبال چه می گردند؟!
   جواد محرمي

 س��ريال اتهام زني عليه فروغ فرخزاد که از سوي ابراهيم گلستان 
کليد خورد و منجر به اعت��راض خواهر اين ش��اعره نامدار معاصر 
شد با ادعاهاي عجيب مسعود بهنود همکار بي بي سي فارسي وارد 
فاز جديدي شده اس��ت. ماجرا از زماني آغاز شد که فرزانه ميلاني، 
نويسنده بهايي ساکن امريکا اعلام کرد در کتابي که در دست چاپ 
دارد برخي نامه هاي خصوصي فروغ فرخزاد به ابراهيم گلستان را 
منتشر خواهد کرد؛ اقدامي که با واکنش پسر و خواهر فروغ به عنوان 

تنها بستگان وي که در قيد حيات هستند، مواجه شد. 
 نکته عجيبي که درباره افش��اگري عليه فروغ فرخزاد وجود دارد 
اين است که او در ميان اغلب قشرها و تفکرات جامعه ايراني شاعر 
احترامي است و جريان روشنفکري نيز همواره او را به عنوان  قابل 
شاعري جريان س��از و مهم تجليل کرده و در کانون توجه قرار داده 
است، ولي به يک باره فروغي که دستش از دنيا کوتاه است به ضعف 
در اخلاق متهم مي شود و نامه هاي عاشقانه او افشا مي شود. روزگاري 
همين روشنفکران پروين اعتصامي را در مقابل فروغ قرار مي دادند و 

او را تخريب مي کردند و حالا به مرده فروغ هم رحم نمي کنند. 
البته اقدام ميلاني و گلس��تان ب��ا انتقادات گس��ترده اي از جانب 
دوس��تداران ف��روغ فرخ��زاد مواجه ش��د و وي به س��ودجويي و 
سوءاس��تفاده از اطلاعات در اختيار گذاشته شده از طرف دوستان 
فروغ مواجه شد. ورود مسعود بهنود، روزنامه نگار لندن نشين به اين 
ماجرا به عنوان روشنفکري که با آثار زنانه اي چون »خانوم« و »اين 
سه زن« همواره دايره توجهاتش به حوزه زنان گرايش داشته بر آتش 
اين جنجال افزود و به ماجرايي که مي رفت به دست فراموشي سپرده 
شود بيش از پيش دامن زد. اظهارات بهنود در اين باره سبب شد ابتدا 

پوران فرخزاد، خواهر فروغ واکنش تندي به ادعاي بهنود نش��ان 
دهد و سپس شکوه ميرزادگي، نويس��نده ساکن امريکا در اين باره 
نوشت: »واقعاً شرم آور است که بهنود روزنامه نويس نام آوري که به 
هرچه شهرت داشته باشد کسي او را »شاهدي عادل« نمي داند و 
حتي بيشتر س��خنان او را در ارتباط با مس��ائل مختلف سياسي و 
اجتماعي باور ندارند پس از 50 سال به خودش اجازه مي دهد يکي 
از بزرگ ترين شعراي ايران را براي آقاي گلستان صيغه کند.« البته 
بهنود توئيت کرده که جواب پوران و شکوه را نمی دهد اما او ظاهرا 
از بين همه زنان فقط به اين دو غضب نش��ان داده است! افشاگري 
عليه فروغ فرخزاد از کانال لندن نشين هايي چون ابراهيم گلستان 
و مس��عود بهنود اگرچه موضوع عجيبي به نظر مي رسد، اما اگر به 
ياد بياوريم که فروغ در سال هاي اخير از سوي رهبر معظم انقلاب 
به عنوان »ش��اعري عاقبت به خير« ياد شده است و اين اظهارنظر 
درباره او را در کنار شعر معروفي که فروغ در سال هاي پاياني عمرش 
با عنوان »آن کسي که مي آيد« سروده، بگذاريم، بهتر مي توان ريشه 

تخريب او از سوي محافل لندن نشين را درک کرد.

سياست های فرهنگی در عصر تمديد تحريم ها

   جبار آذين 
برجام با تمام امتيازها و کاس��تي هايش به نتيجه مطلوب نرسيد و 
نقض آن توسط امريکا، ايران و امريکا را وارد دور تازه اي از چالش ها و 
کشمکش ها کرد. تجديد تحريم هاي 10 ساله امريکا ضدايران، افزون 
بر نقض برجام و استمرار ايران ستيزي امريکا، عوارض و پيامدهاي 
فراواني براي هر دو کشور و ياران و همپيمان هاي آنها دارد. تداوم 
تحريم ها، اضافه بر موضع گيري هاي قديم، سياست هاي مقاومت 
و مقابله و برخوردهاي جديد را هم در دستور کار مسئولان هر دو 
کشور قرار مي دهد که اجرايي شدن آنها از مسير تمام بخش هاي 
اجتماعي شکل مي گيرد. اين برخوردها و سياست هاي تازه، عرصه 
فرهنگ، هنر و سينما را هم متأثر کرده و از نو، در و دروازه هاي جهاني 
و برخي وروديه هاي داخلي را براي ارائه هنر ايراني و اسلامي و آثار و 

حضور هنرمندان، باز و بسته مي کند! 
توليد برنامه ه��ا و آثار فرهنگ��ي و هنري در تمام س��طوح و در 
رسانه هاي صداوسيما، س��ينما و تئاتر هم خواه ناخواه با گرايش 
يا عدم گرايش به مسائل متأثر از تحريم ها قوام مي يابد و سينما 

درحد قابليت ها، بضاعت ه��ا و تعهدهاي دولت��ي و ملي خود از 
زاويه هاي اطلاع رساني، آگاهي بخش��ي، همراهي و همسويي با 

اهداف و برنامه هاي کشور وارد اين مقوله ها خواهند شد. 
گرچه روند معمول در حوزه هاي مختلف فرهنگ و هنر منحرف 
و مختل نشده و به سياق سابق ادامه خواهد داشت، ولي توجه به 
حضورها و تأثيرات، عوارض و واکنش ها نسبت به تحريم ها، نقش 
خود را در سياس��ت ها و توليدات فرهنگي و هنري نشان خواهد 
داد. از همين رو بر مس��ئولان، مديران و اهالي فرهنگ و هنر لازم 
و ضروري است که با اتخاذ راهکارها و توليد برنامه هاي مناسب، 
به درس��تي با رويداد تحريم ها برخورد کنند و مانع تندروي ها و 
کجروي هاي فرهنگي در داخل کشور شوند، چراکه عن قريب، دور 
تازه اي از هجمه هاي فرهنگي در شکل ها و شيوه هاي بزک کرده، 
ماهواره اي، س��ينمايي، تلويزيون��ي و هنري در داخ��ل و خارج، 
ضدارزش ها و دس��تاوردهاي جامعه آغاز مي ش��ود که لازم است 
متوليان فرهنگ، هنر و سينما هوشيار، برنامه ريزي کرده و هدفمند 
با آن روبه رو ش��ده و با توليد آثار س��الم، قوي و تأثيرگذار، هواي 
آسمان فرهنگ و هنر را از آلوده شدن بيشتر با برنامه ها، فيلم ها و 
سريال ها، نظرها و انحرافات ضدفرهنگي و ضدايراني مصون دارند. 
بدون شک در دوره جديد هم ش��اهد توليد فيلم ها و سريال هاي 
ايران ستيز هاليوودي خواهيم بود، لذا مسئولان از هم اکنون بايد 
در فکر تهيه و توليد آثار اس��تاندارد، با محتوا و جذاب و پاسخگو، 
جهت مقابله با اين قبيل محصولات باشند و مانند گذشته به گلايه 
و شعار و تومارنويسي بسنده نکرده و با هدايت يکپارچه فرهنگ، 
هنر و توليدات قدر فرهنگي، هنري، سيمايي و سينمايي، دست کم 

در عرصه فرهنگ، پاسخگويان شايسته باشند.

خبرهاي جديد از کلاه قرمزي 96
صداپيش�ه پس�رعمه زا از جزئيات 
س�اخت س�ري جدي�د مجموع�ه 

کلاه قرمزي گفت. 
به گزارش باش��گاه خبرنگاران جوان، 
محمدرضا هدايت��ي، بازيگر تلويزيون 
و صداپيش��ه پس��رعمه زا در مجموعه 
کلاه قرمزي، در خصوص ساخت سري 
جديد کلاه قرمزي گفت: صحبت هايي 
براي کلاه قرمزي 96 ش��ده و احتمالاً 

آقاي طهماسبي عروسک جديدي مي س��ازد تا بچه ها در تمرين روي اين عروسک ها 
تست ش��خصيت و تس��ت صدا دهند و در آخر يکي از آنها انتخاب مي شود و به بقيه 

عروسک ها اضافه خواهد شد. 
وي ادامه داد: ما در اين س��ال ها عروسک هاي زيادي داش��تيم که بعضي از آنها هنوز 
هستند و بعضي هم تغيير کردند. هنوز ساخت کلاه قرمزي شروع نشده، فعلًا صحبت ها 
شروع شده تا به قولي آماده باش باش��يم. هدايتي در ادامه در خصوص فعاليت جديد 
عنوان کرد: در حال حاضر سر کاري نيستم. بيش��تر منتظر پروژه »ماه تي تي« آقاي 

ميرباقري هستم، قرارداد بستم و فکر مي کنم اواخر سال کارم شروع شود. 
گفتني است مجموعه تلويزيونی »کلاه قرمزی« کاری از گروه کودک و نوجوان شبکه 2 

ويژه سال 96 در جدول پخش برنامه های نوروزی اين شبکه قرار گرفت. 
»کلاه قرمزي« از عروسک هايی است که با چند نس��ل از مخاطبان سيما همراه بوده 
است و همه ساله با اتفاقات تازه اي به تلويزيون مي  آيد تا قصه اي متفاوت از زندگي عادي 
مردم روايت کند. اين مجموعه به تهيه کنندگی حميد مدرس��ي، کارگردانی و اجرای 

ايرج طهماسب نوروز امسال از شبکه2 سيما پخش خواهد شد.

مهدي خرامان     یادداشت

اکران باديگارد در افتتاحيه جشنواره 
بين المللي فيلم بغداد

 حاتمي کيا: دوست دارم واکنش مردم 
عراق درباره »باديگارد« را ببينم

هشتمين دوره جش�نواره بين المللي فيلم بغداد با شرکت 
ه�زار و 750 فيل�م از کش�ورهاي مختلف ب�ا نمايش فيلم 
سينمايي »باديگارد« 13 آذرماه رسماً کار خود را آغاز کرد. 
به گزارش روابط عمومي سازمان هنري رس��انه اي اوج، در اين 
مراسم که با حضور نمايندگان سفارت هاي فرانسه، هلند، امريکا 
و تعدادي از هنرمندان و مس��ئولان تشکل هاي فرهنگي هنري 
کشور عراق در شهر بغداد برگزار ش��د، ابراهيم حاتمي کيا که با 
همکاري رايزن فرهنگي جمهوري اس��لامي ايران در عراق در 
اين مراس��م حضور يافته بود، ضمن ابراز خوش��حالي از حضور 
جديدترين ساخته اش در کشور عراق گفت: »بسيار خرسندم از 
اينکه باديگارد به کشور عراق آمده است. من تا به  حال 18 فيلم 
ساخته ام که در جشنواره هاي مختلف داخلي و بين المللي حضور 
داشته اند، اکنون نيز دلم مي خواهد واکنش مردم عراق نسبت به 

باديگارد را ببينم و اميدوارم آنها از اين فيلم استقبال کنند.« 
در خاتمه اين مراسم نيز فيلم سينمايي باديگارد به نمايش درآمد 
که با استقبال حضار روبه رو شد. گفتني است، هشتمين جشنواره 
بين المللي فيلم بغداد با ش��رکت هزار و 750 فيلم در بخش هاي 
مختلف داستاني، کوتاه، بلند و مستند و با شرکت چهار فيلم از ايران 
در شهر بغداد در حال برگزاري است. در سال هاي اخير فيلم هايي از 

کشورمان در اين جشنواره حضور پيدا کرده بودند.

    سینما

     فرزين ماندگار
 برنامه س�ينما2 ب�ا اجراي محم�د خزاعي پنج ش�نبه 
ش�ب به روي آنتن رفت؛ برنامه اي که به نظر مي رس�د 
قرار نيس�ت ب�ا نگاه�ي انتق�ادي ب�ه س�ينماي ايران 
بپ�ردازد و رويک�رد تع�ارف و ب�ه اصطلاح نوش�ابه باز 
کردن را برگزيده اس�ت، يعن�ي تقريباً هم�ان گرايش 
هفت محمود گبرلو که برخي منتق�دان از آن به عنوان 
رويک�ردي خنثي ي�اد مي کردند، رويک�ردي که باعث 
مي ش�د همواره ح�ال س�ينماي اي�ران خوب نش�ان 
داده ش�ود، در حالي که س�ينما در ايران با مش�کلات 
ريش�ه اي زيادي مواجه اس�ت و اين ش�رايط مي طلبد 
تا س�ينما از زاويه اي جدي ت�ر مورد توجه ق�رار گيرد. 
برنامه سينما2 در قسمت اول با دعوت از سه شخص به 
عنوان کارشناس که هر کدام از زاويه اي مجزا به پديده 
فيلم و سينما مي نگرند با نوعي پريشاني محتوايي مواجه 
بود، به شکلي که جواد طوسي از زاويه يک منتقد فيلم به 
بررسي آثار سينمايي نرگس آبيار مي پرداخت و ابراهيم 
فياض از زاويه ديد يک جامعه ش��ناس به موضوع ورود 
مي کرد و در کنار اين دو، فيلمسازي نه چندان نام آشنا 
به نام مرجان اش��رفي زاده نيز از بعدي ديگر به موضوع 

نظر مي کرد. 
رد و بدل شدن بحث بين اين افراد باعث پيچيده شدن و 
سردرگمي مخاطب شده و از ميان مباحثي که به شکلي 
کلي و گذرا طرح مي شد چيز دندان گيري عايد مخاطب 
نمي ش��د، ضمن اينکه گويا بناي برنامه سينما2 بيشتر 
بر تعارف با فيلمساز است تا به چالش کشيدن آن و اين 
مسئله به عنوان مانعي براي در گرفتن بحث هاي اصولي 

عمل مي کند. 
نکته ديگر درباره برنامه س��ينما2 تطابق نداش��تن سطح 
کارشناسان است، ابراهيم فياض به عنوان جامعه شناسي 
کارکش��ته در کنار مرجان اش��رفي زاده که فقط يک فيلم 
سينمايي به نام آبجي در کارنامه خود دارد که حتي موفق 
به اکران عمومي هم نشده به عنوان کارشناس زياد منطقي 
به نظر نمي رسد، ضمن اينکه نس��بت اشرفي زاده با شوهر 
نرگس آبي��ار که به عن��وان تهيه کننده تنه��ا فيلم خود از 
وي سود برده، باعث مي شود او انتخاب مناسبي براي نقد 

سينماي آبيار محسوب نشود. 
در برنامه سينما2 تعدادي از شهروندان نيز براي پر کردن 
فضاي استوديو استفاده ش��ده اند که حضور غيرمؤثر اين 

افراد مي تواند نوعي توهين به آنها محسوب شود، چراکه 
حتي در صورت ورود اين عده به بح��ث نيز به دليل نگاه 
حاش��يه اي به آنها که به انگيزه زينت المجلس و پر کردن 
فضاي بصري مورد استفاده قرار گرفته اند نفس حضورشان 

با نقد جدي مواجه است. 
در حالي که برنامه سينمايي هفت با اجراي بهروز افخمي نيز 
اين روزها از مخاطب مناسبي برخوردار نيست و نتوانسته 
توجه علاقه مندان به س��ينما و مردم را به خود جلب کند، 
توليد برنامه سينمايي ديگري با عنوان سينما2 زياد منطقي 
به نظر نمي رسد و نشان از اين مسئله دارد که مخاطب سنجي 

در سازمان صداوسيما زياد جدي گرفته نمي شود. 
تولي��د برنام��ه در س��يما متأس��فانه حتي براس��اس 
اولويت هاي روز و منويات رهبر معظم انقلاب نيز صورت 
نمي گيرد، ب��ه عنوان مثال توس��عه روزاف��زون فضاي 
مجازي و شبکه هاي اجتماعي به طور طبيعي آسيب ها 
و فرصت هاي جديدي براي نسل جوان پديد مي آورد و 
متناسب با اقتضائات اين عرصه انتظار مي رود تلويزيون 
برنامه هاي متعدد و متنوع براي بررس��ي موش��کافانه 
مس��ائلي از اين دس��ت به روي آنتن ببرد، اما همچنان 
مشاهده مي شود برنامه هاي س��يما در فرم و محتوا به 
شکلي کاملًا سنتي تهيه و توليد مي شود و روز به روز از 

نيازها و سلايق نسل نو فاصله مي گيرد. 
اين ش��رايط گوياي اين مس��ئله است که در س��يما کاملًا 
براس��اس رابطه ميان افراد برنامه ها روي ري��ل توليد قرار 
مي گيرند و راهبرد منطقي براي برنامه س��ازي وجود ندارد 
و هر کس نه منطبق با نياز مخاطب بلکه صرفاً بنا به قدرت 
چانه زني که از آن برخوردار است، مي تواند برنامه اي را که 

تشخيص مي دهد به روي آنتن ببرد.

    محمدصادق عابديني
چه فيلمي بيشتر مي فروشد و فيلم هاي روي 
پرده چقدر تا به حال فروش داش�ته اند؟! اين 
س�ؤال براي مخاطباني ک�ه مي خواهند براي 
س�ينما رفتن يک گزينه خوب پيدا کنند يک 
معنا دارد؛ فيلم پرفروش فيلم خوبي است پس 
بايد آن را تماشا کرد، فيلمي که فروش مناسبي 
نداشته حتماً فيلم خوبي نبوده که با استقبال 
روبه رو نش�ده پس لازم نيس�ت آن را تماشا 
کرد. به همي�ن راحتي آمار ف�روش مي تواند 
ادامه حضور يک فيلم سينمايي را روي پرده 
تضمين يا تضعيف کن�د و در نهايت يک فيلم 
را به سود مالي و ديگري را با ضرر مواجه سازد. 
براي همين است که آمار فروش اغلب از سوي 
سينماگران با دقت دنبال مي شود و هر هفته 
پخش کننده ها، تهيه کننده ها و س�ايت هاي 
فروش بليت آخري�ن آمار ف�روش فيلم ها را 
اعلام مي کنند؛ آمارهايي که ب�ا هم متناقض 
است. در اين بين چه کسي راست مي گويد؟!

  کدام مرجع رسمي است؟!
در ميان اعلام آمار هاي مختلف فروش فيلم، کدام 
مرجع را مي توان به عنوان مرجع رسمي و قابل اتکا 
دانست؟ متأسفانه سازمان سينمايي با وجود اينکه 
متولي سينما در کشور است و روندي که يک فيلم 
از پيش از ساخت تا بعد از اکران در سينما ها طي 
مي کند زير نظر اين سازمان سينمايي است، ولي 
اين سازمان تا به حال در موضوع فروش فيلم ها 
ورودي نداشته اس��ت. فروردين ماه سال گذشته 
بود که ش��وراي صنفي نمايش طي جلس��ه اي 
مصوب کرد که از اين پس هر دوشنبه آمار فروش 
فيلم هاي روي پرده توس��ط سخنگوي اين شورا 
اعلام شود. ابوالحسن داودي، رئيس وقت شوراي 
صنفي درباره اين مصوبه گفت: متأس��فانه رفتار 
نامناس��بي براي تأثيرگذاري بر ج��و عمومي در 
سينماي ايران شکل گرفته است. برخي دوستان 
آمار فروش دروغي اعلام مي کنند و رقيبان اکران 
هم براي اينکه از رقابت بازنمانند متأس��فانه اين 
مس��ير را ادامه مي دهند و همين باعث مي شود 

فساد رفتاري به وجود بيايد. 
با مصوب��ه هفتم فروردين ماه س��ال 94، ش��وراي 
صنفي نمايش مرجع رسمي ميزان فروش فيلم ها 
شد. با گذشت بيش از يک سال و نيم از اين مصوبه 
غلامرضا فرجي، سخنگوي شوراي صنفي نمايش 
در گفت و گو ب��ا »جوان«، درباره اينک��ه کدام آمار 

فروش مطمئن تر اس��ت، مي گويد: به دليل اينکه 
95 درصد سينماها مکانيزه شده و به سامانه فروش 
اينترنتي سينماتيکت متصل هستند، مرجع رسمي 
فروش همان آماري است که سينماتيکت منتشر 
مي کند و بس��ياري از مطبوع��ات و خبرگزاري ها 
آمار فروش فيلم ها را براساس آمار اين سايت نقل 
مي کنند. فرجي با بي��ان اينکه از نظر ش��ورا آمار 
ارائه ش��ده از س��وي فروش مکانيزه سينماتيکت 
مرجعيت قانوني دارد، درباره ارائ��ه آمار فروش از 
س��وي تهيه کننده ها و دفاتر پخ��ش فيلم تأکيد 
مي کند: شورا به صورت موردي در اين باره دخالت 
نداشته، اما بارها به صاحبان فيلم ها و پخش کننده ها 
درباره ارائه آمار فروش تذکر داده ايم که اين کارشان 
غيرقانوني است. سخنگوي شوراي صنفي نمايش 
همچنين در پاسخ به سؤال »جوان« درباره اينکه آيا 
سازمان سينمايي نبايد مرجع مستقلي را براي اعلام 
ميزان فروش فيلم ها ايجاد کند، پاسخ مي دهد: اين 
موضوع قابل بحثي است که مي توان آن را در شورا به 
بحث گذاشت و بايد توجه کنيم که هم اکنون بيشتر 
مردم با اينترنت آشنايي دارند و از طريق اينترنت 

بليت سينماها را خريداري مي کنند. 
  چ�را صداوس�يما آم�ار فيلم ه�ا را اعلام 

نمي کند؟!
منصور لش��کري قوچاني، تهيه کننده اي است که 
امسال چند فيلم را بر پرده سينما ها داشته است. 
لش��کري قوچاني ني��ز مانند فرجي معتقد اس��ت 
س��ينماتيکت در ش��رايط فعلي دقيق ترين آمار 
فروش را دارد. اين تهيه کننده به »جوان« مي گويد: 
س��ينماتيکت به صورت صددرصدي آمار دقيقي 
ندارد ک��ه آن هم به خاط��ر اين اس��ت که حدود 
10 درصد س��ينماها هنوز فروش مکانيزه ندارند 
و س��ينمادارها هم با اختلاف دو روز آمار فروش را 
ارائه مي دهند. لش��کري قوچاني درباره اينکه چرا 
نبايد به آمار هاي ارائه ش��ده از سوي دفاتر پخش 
فيلم و تهيه کننده ها توج��ه کرد، گفت: هيچ وقت 
تهيه کننده ها، کارگردان ها و دفاتر پخش دوست 
ندارند بگويند فيلم شان فروش نداشته است و هر 
وقت از ميزان فروش از آنها سؤال شود، مي گويند 
فروش سينما خيلي عالي بوده است، چون پايين 

بودن ميزان فروش به ضرر آنهاست. 
تهيه کننده فيل��م »کوچه بي نام« معتقد اس��ت: 
صداوسيما در زمينه اعلام فروش سينما ها مقصر 
است. چه اشکالي دارد که مانند اعلام وضعيت آب 
و هوا در اخبار، بخشي را هم به اعلام ميزان فروش 

فيلم ها اختصاص دهند و بگويند ک��ه کدام فيلم 
چقدر فروش داشته است. رسانه ها چه اصلاح طلب 
و چه اصولگرا آنق��در که صداوس��يما فراگيري و 
تأثيرگ��ذاري دارد، تواناي��ي ندارن��د و نمي توانند 
آم��ار دقيق ارائه دهن��د، اما صداوس��يما مي تواند 
اطلاع رساني فراگير داشته باشد. اگر تهيه کننده اي 
آمار دروغي��ن فروش فيلمش را ارائ��ه کند و با آن 
آمار ب��ازار کاذبي براي فيلمش ايج��اد کند، باعث 
مي ش��ود درآمد و پول حرامي را به دس��ت آورد. 
زيان پول حرام نه تنه��ا وي را بلکه همه جامعه را 
متضرر مي کند. همه ما نسبت به مخلوط شدن پول 
حرام و حلال مقصريم. چه اشکالي دارد که رئيس 
سازمان س��ينمايي و رئيس س��ازمان صداوسيما 
جلسه اي داشته باش��ند و در آن براي اعلام ميزان 
فروش فيلم ها توافق کنند؟! به نظرم هم تلويزيون 
و هم وزارت ارش��اد در اين زمينه مقصرند و هر دو 

کم کاري کرده اند. 
  آمار قابل توجه سينماهاي غيرمکانيزه

حبيب اسماعيلي، بازيگر، تهيه کننده و پخش کننده 
فيلم هم در زمينه ميزان اعتم��اد به اعلام فروش 
فيلم ها از سوي سينماتيکت به »جوان« مي گويد: به 
نظرم معتبرترين مرجع همان سينماتيکت است، 
اما اين سايت هم آمارش به طور کامل دقيق نيست. 
هنوز بيش از 10 درصد از س��ينماها به اين سايت 
متصل نيستند به همين خاطر آمار فروش فيلم ها با 
ميزان واقعي آن بين 10 تا 15 درصد متفاوت است. 
پخش کننده فيلم »من سالوادور نيستم« مي گويد: 
در زمان اکران من س��الوادور نيستم سينما قدس 
اصفهان به س��ينماتيکت متصل نبود، اين سينما 
اعلام کرد که 500 ميليون تومان فروش داش��ته 
اس��ت که در آمار س��ينما تيکت ثبت نشده است. 
همين موضوع درباره سينماهاي رشت و سپيدرود 
و چند سالن س��ينما که به فروش مکانيزه متصل 

نبودند، اتفاق افتاده است. 
اس��ماعيلي مي افزايد: ش��ايد اين اخت��لاف براي 
فيلم هايي که حدود 300ت��ا 400 ميليون فروش 
دارند چندان چش��مگير نباش��د، ولي ب��راي من 
سالوادور نيستم نه با تخمين و حدس بلکه به جرئت 
مي گويم حدود 2 ميليارد تومان اختلاف در ميزان 
فروش وجود داش��ت و رقم فروش نه 14ميليارد و 
خرده اي که هم اکنون در س��ينماتيک ثبت شده 

بلکه 16 ميليارد و 500 ميليون تومان است. 
اين پخش کننده تأکيد مي کند: برخي س��ينماها 
آمار فروش را بيش از دو تا سه روز و حتي بيشتر نگه 
مي دارند و بعد به سيستم مکانيزه اعلام مي کنند 
که اين هم باعث مي شود آمار هاي فروش متفاوت 
شود. اسماعيلي در انتها مي گويد: چه اشکالي دارد 
که سازمان س��ينمايي خودش سيستمي را براي 
محاسبه و ميزان فروش سينماها راه اندازي کند که 

اين اختلاف ها پيش نيايد؟!
همان طور که با همت سازمان سينمايي، سالن هاي 
سينما بعد از چندين سال ديجيتال شدند، اکنون 
ايجاد سامانه اي که بتواند ميزان فروش فيلم ها را 
به صورت واقعي محاس��به و اع��لام کند، مي تواند 
به سالم سازي فضاي فعاليت هاي سينمايي کمک 
کند؛ اقدامي که س��ال ها است در ديگر کشورهاي 
صاحب س��ينما انجام ش��ده و باکس آفيس هاي 
هفتگي، ماهانه و س��الانه تصوير واضحي از چرخه 

اقتصادي سينما را به نمايش مي گذارند.
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 مَنْ مَلَکَ اسْتَأْثرََ. 

هر کس قدرت به دست آورد، زورگويی 

دارد. 

    خبر


